

*(le français suit)*

## Call for Papers

### **(Un)just Transitions?: Deindustrialization and the Environment**

DePOT Conference, Concordia University, Montréal, QC, Canada June 18-20 2026



What can the study of deindustrialization add to our understanding of environmental history? And conversely - what can the study of environmental history contribute to deindustrialization studies? Answering these questions will be the focus of the 2026 Deindustrialization and the Politics of Our Time (DePOT) annual conference, whose theme is “Deindustrialization and the Environment.” For more on the DePOT project see: <https://deindustrialization.org/>.

Transitions are central in both environmental and deindustrialization studies. In environmental history, these transitions include the agricultural and industrial revolutions, and changes in energy sources from wood to fossil fuels, to renewables. These have been explored in the context of the legal system, labour, culture, economy and politics. Deindustrialization studies also centre on questions of transition. Studies might, for example, assess the impacts and transformations at work in the relationship between humans and nature in the decline, removal, or shift of industrial activity. The conference looks to explore these and other aspects of the intersection between deindustrialization and the environment. In addition, DePOT encourages scholars to consider these relationships across industrial sectors and in trans-national or global contexts.

We are pleased to welcome submissions for individual papers, panels, or roundtable discussions that speak to these and other themes including:

- Toxic legacies, environmental remediation, “greening” and redevelopment initiatives
- Energy transitions
- Worker health and safety, trade unionism and environmental justice
- Citizen science
- Climate politics, populism, and “just transitions”
- Noxious deindustrialization
- Industrial nature
- Heritage and the environment

Along with presentations and keynote addresses, the conference will include scheduled tours of relevant sites in Montreal.

### **Submission Guidelines**

Please submit a 300-word proposal for individual papers, along with a short bio or CV to [deindustrialization@concordia.ca](mailto:deindustrialization@concordia.ca) by **1 October 2025**.

A selection of the presentations from this conference will be published in an edited collection in the Deindustrialization and the Politics of Our Time book series with the University of Toronto Press.

(english above)

## Appel à communications

### Transitions (in)justes ? : la désindustrialisation et l'environnement.

Conférence DÉPOT, Université Concordia, Montréal QC, Canada 18-20 juin 2026



En quoi l'étude de la désindustrialisation peut-elle enrichir notre compréhension de l'histoire environnementale ? Et inversement, en quoi l'étude de l'histoire environnementale peut-elle contribuer aux études sur la désindustrialisation ? Répondre à ces questions sera l'objectif principal de la conférence annuelle 2026 de Désindustrialisation et la politique de notre temps (DÉPOT), dont le thème est « La désindustrialisation et l'environnement ». Pour en savoir plus sur le projet DÉPOT, consultez : <https://deindustrialization.org/>.

Les transitions sont au cœur des études sur l'environnement et la désindustrialisation. Dans l'histoire de l'environnement, ces transitions comprennent les révolutions agricole et industrielle, ainsi que les changements dans les sources d'énergie, du bois aux combustibles fossiles, puis aux énergies renouvelables. Elles ont été étudiées dans le contexte du système juridique, du travail, de la culture, de l'économie et de la politique. Les études sur la désindustrialisation se concentrent également sur les questions de transition. Les études peuvent, par exemple, évaluer les impacts et les transformations à l'œuvre dans la relation entre l'humain et la nature lors du déclin, de la suppression ou du transfert de l'activité industrielle. La conférence vise à explorer ces aspects et d'autres aspects de l'intersection entre la désindustrialisation et l'environnement. En outre, DePOT encourage les chercheurs à examiner ces relations dans tous les secteurs industriels et dans des contextes transnationaux ou mondiaux.

Nous sommes heureux d'accueillir les soumissions d'articles individuels, de panels ou de tables rondes qui traitent de ces thèmes et d'autres, notamment :

- Héritages toxiques, dépollution environnementale, initiatives de « verdissement » et de réaménagement
- Transitions énergétiques
- Santé et sécurité des travailleurs et travailleuses, syndicalisme et justice environnementale
- Science citoyenne
- Politique climatique, populisme et « transitions justes »
- Désindustrialisation nocive
- Nature industrielle
- Patrimoine et environnement

Outre les présentations et les discours liminaires, la conférence comprendra des visites guidées de sites pertinents à Montréal.

### Instructions pour la soumission

Veuillez envoyer une proposition de 300 mots pour chaque communication, accompagnée d'une courte biographie ou d'un CV, à [deindustrialization@concordia.ca](mailto:deindustrialization@concordia.ca) avant le **1er octobre 2025**.

Une sélection des présentations de cette conférence sera publiée dans un recueil édité dans la série Deindustrialization and the Politics of Our Time (La désindustrialisation et la politique de notre temps) aux éditions University of Toronto Press.